
Profesor Karol Borsuk Nazwisko Profesora Karola Borsuka laczy sie zwykle z kilkoma teoriami

matematycznymi, których jest twórca. Wymienia sie zazwyczaj teorie retraktów

oraz teorie grup kohomotopii, które powstaly jeszcze przed wojna, a takze

stworzona w koncu lat szescdziesiatych teorie ksztaltu. W kazdym podreczniku

topologii algebraicznej juz na pierwszych stronach mozna znalezc Twierdzenie

o Przedluzaniu Homotopii, a niektórzy mówia wtedy nawet o "parze Borsuka" .

Rzadziej troche mówi sie o inspirujacej roli, jaka pelnil zarówno w badaniach

prowadzonych przez topologów warszawskich, jak i przez wielu bardzo znanych

matematyków zagranicznych. Wklad Profesora w rozwój wspólczesnej topologii

algebraicznej i geometrycznej sprowadza sie nie tylko do rezultatów zawartych

w pracach badawczych czy monografiach.

Peter Hilton opisujac historie powstania tzw. dualnosci w sensie

Eckmanna-Hiltona, jako bezposrednia przyczyne jej powstania wymienia

próby rozwiazania wspólnie z B. Eckmannem problemu postawionego mu przez

Profesora w trakcie wizyty w VVarszawie w roku 1955. Mozna sie domyslac,

ze podobna sytuacja miala miejsce w przypadku innego dzialu wspólczesnej

topologii - stabilnej teorii homotopii oraz jej najwazniejszego rezultatu,

Twierdzenia o Dualnosci Spaniera-Whiteheada.

Bardzo uprzywilejowana pozycje mieli uczniowie

Profesora, którzy byli informowani w pierwszej

kolejnosci o wynikach uzyskanych przez Niego czy

tez o problemach przez Niego stawianych. Mialo

to miejsce zwykle na posiedzeniach seminariów

topologicznych prowadzonych przez Profesora na

Uniwersytecie Warszawskim oraz w Instytucie

Matematycznym PAN.

Jesienia roku 1968 zaczalem uczestniczyc

w posiedzeniach Seminarium z Topologii

Geometrycznej na Uniwersytecie Warszawskim.

Bylo ono przeznaczone glównie dla mlodych

matematyków, juz zatrudnionych przez Wydzial,

którzy prezentowali swoje rezultaty oraz referowali

wazne i aktualne prace badawcze. Bardzo utkwil mi

w pamieci dlugi referat, dotyczacy swiezo uzyskanych

wyników. Byly one jeszcze w trakcie szczególowego

dopracowywania i podczas omawiania zmieniano

kilkakrotnie oznaczenia, a nawet sformulowania

róznych pomocniczych faktów. Powodowalo to,

ze sluchacze momentami byli troche zagubieni

i referent musial wielokrotnie tlumaczyc te same

fragmenty rozumowan. Uderzyla mnie wtedy

nieprawdopodobna zyczliwosc i wyrozumialosc
Profesora.

Bylismy wraz z kolega jedynymi studentami bioracymi

w tym seminarium udzial. Obaj przygotowywalismy

pod opieka Profesora magisteria. Pamietam bardzo

dobrze spotkania i dlugie rozmowy, które mialy

miejsce zwykle po posiedzeniach, kiedy to przyjmowal

nas w swoim gabinecie.

W rok pózniej Seminarium zlikwidowano, a ja

- wówczas juz swiezo upieczony asystent UW 

zostalem uczestnikiem Seminarium z Topologii

w Instytucie Matematycznym PAN, które prowadzili

wspólnie profesorowie Borsuk i Kuratowski.

Bylo to wynikiem rezygnacji Profesora z pracy

w Uniwersytecie (w zwiazku z wydarzeniami

1968 roku) i przeniesieniem sie na stale do Instytutu.
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Profesor czul sie nadal bardzo odpowiedzialny za dalszy

rozwój naukowy kazdego ze swoich wspólpracowników

i uczniów z UW. Przygotowywal indywidualnie

dobierane zestawy propozycji badawczych, kierujac

sie dotychczasowymi zainteresowaniami naukowymi

konkretnej osoby, oraz listy otwartych problemów na

uzytek wszystkich uczestników Seminal:ium. Z kazdym

ze swoich uczniów bardzo czesto rozmawial, starajac sie

sledzic jego postepy. Czasami organizowal spotkania
z udzialem kilku osób równoczesnie. W trakcie

jednego z nich nieco starszy kolega uslyszal o moich

planach dotyczacych konstrukcji pewnego przykladu

stanowiacego odpowiedz na pytanie Profesora.

Zainteresowal sie tym pytaniem i po tygodniu znalazl

bardzo pomyslowy i blyskotliwy dowód twierdzenia

mówiacego, ze poszukiwany przeze mnie przyklad nie

istnieje. Rezultat byl zaskakujacy i z tego powodu

zaslugiwal na szybka publikacje. Pewna przeszkode

stanowily jednak zarówno charakter autora, jak

i jego dosc trudna sytuacja zyciowa. Bardzo trudno

bylo Profesorowi naklonic go do przygotowania

ostatecznej wersji pracy, co sprowadzalo sie wlasciwie

do przetlumaczenia jej na angielski. Nie mogac

doczekac sie wykonania tego przez autora oraz majac

na wzgledzie zarówno jego dobro, jak i trudnosci

z tym zwiazane, Profesor sam prace przetlumaczyl

i przygotowany przez siebie maszynopis przekazal

pewnego dnia niczego nie spodziewajacemu sie autorowi

do akceptacji.

Wielokrotnie bylem swiadkiem oraz sam doswiadczalem

podobnych przejawów zyczliwosci.

Uwazal, ze mlody czlowiek powinien poznac, jak

sie matematyke uprawia na swiecie. Zabiegal wiec

o zagraniczne zaproszenia dla swoich uczniów. Zdarzalo

sie, ze pozyczal pieniadze na podróz, która bez tego nie

moglaby dojsc do skutku.

W pamieci naszej pozostanie Profesor nie tylko jako

wybitny uczony i wspanialy nauczyciel, ale takze jako
osoba bardzo bliska.
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